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Rácz Szabó: Tegyünk félre minden ellentétet 
Rácz Szabó László, a Magyar Polgári Szövetség elnöke válaszolt Ágoston Andrásnak, a Vajdasági Magyar 
Demokrata Párt elnökének a levelére, amelyben a politikus közli, hogy nem vesz részt az MPSZ által 
szerevezett szombati zentai tanácskozáson. A Rácz Szabó levelét is ismertetjük. 
 
Tisztelt Elnök Úr! 
Hadd fejezzem ki sajnálatomat, amiért a VMDP úgy döntött, hogy nem vesz részt a 2008-01-17-ére 
meghirdetett zentai tanácskozáson. 
2009-01-14-én kelt leveléből, amelyet ma kaptam kézhez, úgy érzem, hogy Elnök Úr, téves elképzelés alapján 
úgy véli, hogy az MPSZ esetleg ki akarná sajátítani valamely kezdeményezés politikai előnyét. Tudnia kell, 
hogy arra se tartunk igényt, hogy nekünk tulajdonítsák a mostani kezdeményezést. Vegyük úgy, hogy az MPSZ 
csak helyiséget ad a tanácskozáshoz, hiszen egyébként is rajtunk a sor. 
Nem kétséges, hogy 1990-ben a VMDK valóban a szerb tudományos és művészeti akadémiai elithez fordult, 
arra kérve őket, hogy járuljanak hozzá a magyarellenes atrocitások feltárásához. Ugyancsak Ön írja levélben azt 
is, hogy "a vajdasági magyarok továbbra is várják a 44/45-ben a magyarok ellen elkövetett atrocitásokkal 
kapcsolatos bocsánatkérést". Tizennyolc év után be kellene látni, hogy szerb oldalról nem számíthatunk 
jóindulatú, emberséges, őszinte, bűnbánó hozzáállásra. Tény az, hogy szinttől és színtől függetlenül valamennyi 
szerb párt, szervezet, akadémia, intézmény stb. még ma is egységesen lép fel a nemzeti kisebbségben élőkkel 
szemben. Ezt tükrözi a szerb politikai "jóindulat" , amelynek meghatározó személyisége a kormányelnök. 
Következésképpen, ha a szerb kormányelnökhöz fordulunk, annak semmilyen eredménye sem lesz. Mindezek 
tudatában sem kívánunk semmilyen kísérletnek a kerékkötői lenni, és természetesen támogatjuk az Önök 
kezdeményezését. 
Valószínűbbnek tűnik, hogy Szerbia csak akkor fog változni, ha arra a nemzetközi körülmények rákényszerítik. 
A mi olvasatunkban ezért bír nagy jelentőséggel Dr. Becsey Zsolt EU képviselő felvállalása, amelyben azt 
javasolja, hogy Szerbia EU csatlakozásának legyen egyik feltétele a 44/45-ben elkövetett magyarellenes 
atrocitások beismerése. Szavai sokkal nagyobb erővel bírnának, ha a délvidéki magyar pártok, civilek 
összefogva, nem egyenként meg-meg szólalva, hanem egy időben, egy helyen, egyként támogatnák. A 
kormányfő megértése, empátiája és segítőkészsége egyenes arányban fog nőni a nemzetközi nyomás 
erősödésével, ami azt is jelenti, ha kellünk meg is fog találni bennünket. Ha viszont a kezdeményezés erőtlen, 
úgy az fog történni, ami eddig is. Semmi. 
A mi felelősségünk, hogy a magyar összefogás a választási propaganda önös érdekein túl a közösségi 
érdekképviseletről is szóljon. Képesek vagyunk-e - különböző módon gondolkodó politikai és civil szervezetek 
- támogatni a magyarság számára olyan létfontosságú ügyet, amelyben egyébként is egyetértünk? Van-e elég 
bátorságunk felvállalni a valós tevékenységet, vagy pedig tovább hajbókolunk, amíg el nem pusztulunk? 
Tisztelettel azt javasolom, hogy legalább a meghívóban szereplő kérdések kapcsán tegyünk félre minden 
ellentétet, sérelmet, féltékenységet, párt és egyéni térdeket.  
Az MPSZ is folyvást ezt teszi.  
Hadd mondjak legalább egyetlen aktuális példát:  
2008 december 4-én az MPSZ írásban terjesztett napirendi javaslatot a Vajdasági Magyar Szövetség, 
Demokrata Párt és G17 plusz alkotta helyi zentai hatalmi koalíció elé azzal, hogy a községi tanács, és a 
képviselő-testület mielőbb - ha kell gyorsított eljárásban - tűzze napirendre a bíróságok körzetesítési 
tervezetének kérdését, még mielőtt határozatot hozna a szerbiai parlament.  
2008 december 10-én a polgármester elvetette a javaslatot, és írásban, szó szerint a következőket válaszolta: " 
... a zentai KKT elkövetkező üléséig a Köztársasági Képviselőház előtti teljes törvényhozási eljárás be fog 
fejeződni, ezért a zentai KKT állásfoglalása semmiféle hatást nem fog gyakorolni a bírósági rendszer 
területével kapcsolatban hozott törvényekre." 
2008 december 22-én az említett hatalmi koalíció sürgősségi eljárással, most már saját javaslataként napirendre 
tűzte ugyanazt, amit az MPSZ december 4-én javasolt. Az MPSZ így is megszavazta a javaslatot, mert a célt 
fontosabbnak tartjuk, mint a politikai erkölcstelenség megtorlását.  
2008 december 29-én a következő KKT ülésen válasz nélkül hagytak bennünket, amikor megkérdeztük, hogy 



Pásztor Bálint ( a VMSZ parlamenti képviselője !!) miért nem kapta meg az egyhangúlag megszavazott 
határozat szövegét, annak ellenére, hogy a KKT azt is előírta, kiket kell azonnal értesíteni a döntésről. 
Még egyszer hangsúlyozom, hogy 17-én továbbra is szeretettel számítunk a VMDP jelenlétére. 
Rácz Szabó László, az MPSZ elnöke 
 
Ui. A parlament, munkája során határozatokat hoz. Egyes határozataival új törvényeket alkot, vagy régieket 
módosít. 
 
Az MPSZ meghívója  
 
Becsey Zsolt EP-képviselő 

Teleki Júlia , Óbecse 

 

Vajdasági Magyar Demokra Párt - Ágoston András 

Vajdasági Magyar Szövetség - Pásztor István 

Vajdasági Magyarok Demokratikus Közössége - Dr. Páll Sándor 

 

Aracs Társadalmi Szervezet, Szabadka, dr. Gubás Jenő elnök 

Árgus - Vajdasági Magyar Kisebbségjogi Civil Egyesület, Újvidék, Bozóki Antal mgr., elnök 

Emberi Jogi Központ, Szenttamás, Andróczky Csaba és Kiss Rudolf 

Fény - Civil Szervezet, Magyarkanizsa, Hegedűs László elnök 

Jövő Fiataljai - Magyar Ifjúsági Egyesület, Újvidék, Klenanc Miklós elnök 

Nagy Sándor - Műemlékvédő és Hagyományápoló Egyesület, Újvidék, Papp Ferenc elnök 

Nagybecskereki Diáksegélyező Egyesület, Kecskés István elnök 

Újvidéki Diáksegélyező Egyesület, Újvidék, Matuska Márton elnök 

Újvidéki Magyar Olvasókör, Újvidék, Matuska Mária elnök  

Ürményházi Ifjúsági Klub, Ürményháza, Dulka Andor elnök  

Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete, Újvidék, Nagy Margit elnök  
 
M E G H Í VÓ 
 
Tisztelettel meghívom Önöket 2008-01-17-ére (szombaton) az MPSZ zentai irodájába (Edvard Kardelj sétány 
19 - újabb nevén: Dr. Zoran Đinđić sétány 19) délelőtt 10 órára. A meghívás célja, hogy közösen megvitassunk 
és megegyezésre jussunk a délvidéki magyarság néhány létfontosságú kérdésében. 
A tanácskozás napirendjére javasolom: 
1. Becsey Zsolt EU képviselő által felvetett kérdéskör megtárgyalását, amely szerint Szerbia majdani uniós 
csatlakozásának egyik előfeltétele legyen az, hogy Belgrád hivatalosan is ismerje be a titóista partizánok által 
1944-45-ben a magyarországi Délvidéken elkövetett népirtást. 
2. Annak a javaslatnak megvitatása és esetleges támogatása, miszerint "január 23-a legyen a vajdasági magyar 
népirtás emléknapja".  
3. A szerbiai parlament határozata a bírósági körzetek kialakításáról a nemzeti kisebbségek, különös tekintettel 
a magyarság szemszögéből nézve. 
A Magyar Polgári Szövetség úgy véli, hogy a 2008-as évben a szerbiai nemzetiségi politikában különösen 
veszélyes folyamatok indultak el a délvidéki magyarok kárára. A májusi választások és az azt követő politikai 
történések, a választások előtt hangoztatott "összefogás" elértéktelenedése a nemzeti önvédelmünk végső 
összeomlásához vezethet.  
A szerbiai bíróságok körzetesítésével kapcsolatos parlamenti arrogancia bebizonyította, hogy Belgrádban a 
szerb pártok a nemzeti kisebbségben élők ellen dolgoznak. Ha kell, mindent félretéve, és nemzeti alapon össze 
tudnak fogni. Világossá vált, hogy a belgrádi parlament magyar képviselői bármikor behelyettesíthetőek, 
nincsen elengedhetetlen szükség a szavazataikra, és így magyar nemzeti szemszögből nézve nem képviselnek 
jelentősebb erőt. 
Figyelembe véve azt a tényt is, hogy a parlamenti képviselettel rendelkező VMSZ magyar önkormányzatokat is 
feláldozott a szerb Demokrata Párttal való politikai egyezkedésben, úgy véljük, hogy egyáltalán nem 
időszerűtlen megkondítani a vészharangokat. Kérem, hogy a fenti mondatokat senki ne magyarázza félre. Azok 
tartalma nem támadó jellegűek, csupán tényeket közölnek.  
Minél hamarabb el kell indítanunk az érdekvédelmi lépéseket, amelyekbe be kell vonni a civil szervezeteket is. 
Az MPSZ véleménye szerint itt az ideje annak, hogy ne csak a szűk célokat szolgáló, választási propaganda 
jellegű "összefogásban" merüljön ki az a tevékenység, amit manapság összefogásként szokás emlegetni. A 



szóhoz valódi tartalmat kell társítani, hogy újból éledjen a magyarság önbizalma. Fel kell oldanunk a szűk 
egyéni (szervezeti) 
érdekek és a magyar közösség érdekeinek szolgálata közötti ellentétet.  
A megoldást abban látom, hogy a magyar-magyar együttműködést konkrét nemzeti témakörök, események, 
tevékenységek közös feldolgozására kell átirányítani. Felelősségünk a magyar nemzeti jellegű kérdések 
megtárgyalásában, a megoldási stratégiák kidolgozásában, valamint a megbeszéltek kivitelezésében összefogni 
a magyar közösség javára. Jól látható az is, hogy a politikai pártok nem elegendőek a fentebb vázolt munkához. 
A kört sokkal szélesebbre kell bővítenünk. Be kell vonni az érdeklődő - közösségünkért elkötelezett - civil 
szervezeteket, vagy akár magánszemélyeket is, akik nem hajlandóak pártokon belül tevékenykedni. 
A fentiekkel indokolva tisztelettel kérem a megszólított pártokat, civil szervezeteket és magánszemélyeket, 
hogy minden régi sérelmet, ellentétet félretéve 2008-01-17-én jöjjenek el Zentára. Úgy vélem, hogy a felsorolt 
néhány napirendi pont minden jó magyar ember szívügye, amelyeket elfogadható módon csak úgy tudunk 
kezelni, ha egységet mutatunk az elvárásainkat illetően. Ehhez Becsey Zsolt EU képviselő strasbourgi 
kijelentése jó alkalmat nyújt. Függetlenül attól, hogy eddig is sokan sok munkát fektettek a magyarság 
sorskérdéseinek megoldásába, nem kis áldozatot hoztak, most mégis egy új lehetőség előtt állunk. Használjuk 
ki! 
FOGJUNK HÁT ÖSSZE! 
Arra kérem a tanácskozás résztvevőit, hogy készüljenek stratégiai, elvi és zárónyilatkozat szövegezéssel, 
amelyet előterjeszthetnek a megbeszélésen.  
Javasolom, hogy a sajtó lehessen jelen a megbeszélésen. 
Aki megkapja a meghívót, kérem jelezzen vissza. 
Tisztelettel: 
Rácz Szabó László, az MPSZ elnöke  
Ui.: A találkozó időpontját többek kérésére január 14-ről (szerda) 17-re (szombat) változtattuk. 

 
 

 
 
 
 


